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     محمد صادقي
پخ�ش مس�تند »بي راه�ه« از ش�بكه اول 
س�يما كه در بخش�ي از آن اعتراف�ات چند 
ش�اخ اينس�تاگرامي ني�ز پخ�ش ش�د، 
واكنش ه�اي زي�ادي را در پي داش�ت و در 
نهايت صداوس�يما را به واكن�ش وادار كرد. 
چن��د روز بعد از پخ��ش مس��تند »بي راهه« از 
تلويزيون ك��ه واكنش هاي مختلف��ي را در پي 
داش��ت، مدير كل روابط عمومي صداوس��یما، 
به نقدهاي وارد ش��ده به عملكرد اين س��ازمان 

پاسخ داد. 
   صداوسيما: خواسته خانواده ها بود

محمدحسین رنجبران، مدير كل روابط عمومي 
صداوسیما، مي گويد: وظیفه ذاتي رسانه ملي و 
خواست مردم به ويژه خانواده هاست كه اطلاعات 
بیشتري در خصوص آسیب هاي فضاي مجازي 
داشته باشند و نبايد وقتي مسئولان مربوط در 
حوزه فضاي مجازي به وظايف شان در ساماندهي 
فضاي مج��ازي عمل نمي كنند ما دس��ت روي 
دس��ت بگذاريم و برنامه ه��اي آگاهي بخش به 

خانواده ها ارائه نكنیم. 
رنجبران با اشاره به همكاري با نیروي انتظامي 
ادام��ه مي ده��د: اين مس��تند تولی��د معاونت 
اجتماعي نی��روي انتظامي بوده اس��ت. يكي از 
مهم ترين مس��ئولیت هاي مش��ترك ما و ناجا 
حركت در مسیر پیشگیري است و همان طور كه 
گفتم بسیاري از خانواده ها با ما تماس مي گیرند 
و مطالبه جدي در زمینه برنامه هاي آگاهي بخش 

در حوزه فضاي مجازي دارند. 
اما اصل ماجرايي كه باعث نقد عملكرد صداوسیما 
ش��د، چه بود؟ بي راهه عنوان مجموعه مستندي 
اس��ت »پیرامون اقدامات و برخوردهاي پلیس با 
جرائم و مفاسد اجتماعي« كه در هر قسمت از آن 
يكي از معضلات اجتماعي زير ذره بین مي رود. در 
آخرين قسمت پخش شده از مجموعه »بي راهه« 
ويدئوي��ي از صحبت هاي »مائده هژبري« و س��ه 
رقصنده ديگر كه از خود فیلمب��رداري كرده و در 
فضاي مجازي منتشر مي كردند پخش مي شود. 
نحوه پرداخت اين مستند به صحبت هاي »مائده« 
گويا برخلاف نظر سازندگان »بي راهه« كه به دنبال 
متنبه شدن مجرمان احتمالي است، باعث القاي 

حس مظلومیت به بیننده شده است. 
پخش اين تصاوير برخی انتقادها را در پي داشت 

اما رويكرد اصلي اغلب نقدها، صداوسیما بود. 
   واكنش ها به »بي راهه« 

به غیر از اظهارات فله اي برخي از سايت هاي خبري 
ضدانقلاب و واكنش هاي هیجاني افرادي كه معمولاً 

در فضاي مجازي از هر چیزي براي ايجاد موج منفي 
علیه كشور اس��تفاده مي كنند، اظهارات برخي از 
چهره هاي شناخته شده فرهنگي جاي تأمل دارد. 

ش��هاب اس��فندياري، چهره فرهنگي و رئیس 
دانش��گاه صداوس��یما در دو توئیتي كه منتشر 
كرد، نس��بت به اين مس��تند واكنش نشان داد. 
وي ابتدا نوشت: چند نكته در اين ماجرا: 1- من 
هیچ مسئولیتي در »صدا« و »سیما« ندارم. در 
»دانشگاه صدا و سیما« كار مي كنم. 2- ديروز با 
ديدن اين كلیپ منتشر شده، متأسف و ناراحت 
ش��دم. نه اخلاقي بود، نه حرفه اي و رسانه ملي 
بابت پخش اي��ن قبیل مصاحبه ها در گذش��ته 
هزينه سنگیني داده است. وي در توئیت بعدي 
موضع متعادل تري نس��بت به صداوسیما اتخاذ 
كرد و نوشت: صدا و سیما دهها شبكه تلويزيوني 
ملي، استاني و برون مرزي دارد كه در شبانه روز 
حدود 1۰ه��زار دقیقه برنام��ه پخش مي كنند. 
در پخش چنین حجم عظیم��ي از برنامه زنده و 
تولیدي قطعاً خطاهايي هم رخ خواهد داد اما با 
يك كلیپ يك دقیقه اي درباره كل تولید چنین 
رسانه اي نمي توان قضاوت كرد. اينكه سواد رسانه 
و آگاهي نوجوانان نسبت به مخاطرات اجتماعي 
و قوانین و مقررات موجود درباره انتشار تصاوير 
خصوصي در فضاي مجازي را ب��الا ببريم، قطعاً 
كار لازم و مفیدي اس��ت. در بسیاري از كشورها 
هم انجام مي ش��ود اما راه آن پخ��ش اعترافات 

اين گونه نیست. 
از سويی ديگر اكبر نبوي، منتقد سینما كه سابقه 
تهیه كنندگ��ي و اجراي برنام��ه در تلويزيون را 
دارد، مي نويس��د: كش��اندن ماجراي رقاصه اي 
جوان به نام مائده هژبري به س��طح رسانه ملي، 
نشانگر همان نگاه تكنیكي و عقب مانده اي است 
كه در میان خیل پرشماري از مديران فرهنگي 
و رس��انه اي اين كش��ور حاكمیتي مطلق يافته 
اس��ت و پیش از اين در چند يادداش��ت درباره  

آن نوشته ام. 
وي مي افزايد: اين كارها، گل زدن به خود اس��ت. 
آنها ك��ه چنین برنام��ه اي را روي آنت��ن برده اند، 

آشكار مي سازند كه نه سواد رس��انه اي دارند و نه 
قدرت درك تأثیر پیام ب��ر حوزه مخاطب عمومي 
و نه مي دانند كه يك پیام نادرس��ت اگر در زماني 
نادرست تر منتش��ر ش��ود، مي تواند حیثیت يك 
رسانه را به چالش جدي بكشاند. تقي دژاكام، چهره 
رسانه اي اما نظر ديگري ارائه مي كند. وي در واكنش 
به موج به راه افتاده در فضاي مجازي، مي نويسد: اگر 
هرچیز سر جاي خودش باشد، هم بايد دزدان مال 
را بگیرند و هم دزدان حیا و اخلاق را. اگر معلم هاي 
اجتماعي يا اقتصاد سر كلاس حاضر نمي شوند، آيا 
معلم ديني و قرآن مي تواند بگويد من هم نمي آيم 

يا مي آيم درس نمي دهم؟!
   مستند قاچاقچي ها را هم بسازيد

سايت خبري مشرق در تحلیلي پیرامون پخش 
مستند بي راهه مي نويس��د: صرف نظر از نظرات 
موافقان و مخالفان پخش اين مستند كه بیشتر 
ناظر به وقت شناسي و اولويت سنجي در شرايط 
موجود است و همچنین صحبت هاي اين جوانان 
و ريشه هاي پديده  »شاخ هاي اينستاگرام« - كه با 
الگوگیري از سلبريتي هاي شناخته شده به نقطه 
كنوني رسیده است، اين حركت تولید مستند از 
گروه هاي بزهكار مي تواند الگويي براي شفافیت 
بیشتر در برخورد با مجرمان و متهمان در ديگر 
زمینه ها باشد؛ اخلالگران بازار ارز و سكه و خودرو 
و مسكن، قاچاقچیاني كه تولیدكنندگان داخلي 
را به روز سیاه نشاندند، تروريست هاي اقتصادي 
كه معیشت مردم را هدف قرار داده اند، جاسوسان 
و نفوذي ها از محیط زيست تا هسته اي، متهمان و 
محكومان امنیتي و... همگي مواردي هستند كه 
مردم سال هاست انتظار برخورد شفاف و قاطع با 
آنان را دارند و از به اختصار برده شدن نام آنها در 

عذاب هستند. 
محسن مهديان نیز در يادداشتي كه »فارس« 
منتشر كرده است، با اش��اره به اينكه اين ماجرا 
سه دسته منتقد داشت؛ يكم جريان ضدانقلاب 
و دوم اقلیت اباحه گر و البته دسته سوم كه بخش 
قابل اعتنايي از جامعه متدين بودند، مي نويسد: 
از دو گروه اول عبور مي كنیم، اما گروه سوم دو 
نكته قابل اعتنا دارند؛ اول اينكه در شرايطي كه 
كشور درگیر موضوعات مهم تر اقتصادي است 
و مطالبه اول كش��ور مجازات و اعدام مفسدان 
اقتصادي است، چرا نظام بايد خودش را درگیر 
مباحث دس��ت چندم كند و اما انتقاد ديگر آنها 
مربوط به پخ��ش اعترافات اين دخت��ر خانم از 
رس��انه ملي اس��ت. مهديان در ادامه يادداشت 
به اين موضوع مي پ��ردازد كه » از عدالت مهم تر 
احساس عدالت است. عدلیه و نظمیه ما بايد به 
نحوي عمل كند كه مردم احساس بي عدالتي و 
تبعیض نداشته باشند. اين موضوع همان توصیه 
اكیدي اس��ت كه رهبري انقلاب در ديدار اخیر 
با دس��تگاه قضايي مطرح و به موضوع تبلیغات 
هنرمندانه از عملكرد دس��تگاه قضايي اش��اره 
كردند. در شرايطي كه كشور تشنه مبارزه با فساد 
اقتصادي است نبايد به نحوي تبلیغات كرد كه 
مردم احساس كنند عدلیه در شناخت اولويت ها 

دچار سردرگمي است.«
مستند »بي راهه« قرار بود به موضوع اباحه گري 
در فض��اي مجازي بپ��ردازد؛ مس��تندي كه به 
خاطر يك اش��تباه به يك ضدتبلیغ تبديل شد. 
هوشمندي صداوسیما بايد در اينجا خودش را 
نشان بدهد كه حداقل پیش از پخش مستند به 

عواقب اجتماعي آن فكر كند.

بي راهه مجموعه ای مس��تند اس��ت 
»پيرام��ون اقدام��ات و برخوردهاي 
پليس با جرائم و مفاس��د اجتماعي« 
كه در هر قسمت از آن يكي از معضلات 
اجتماع��ي زي��ر ذره بين م��ي رود. در 
آخرين قسمت از »بي راهه« ويدئويي از 
صحبت هاي »مائده هژبري« پخش شد

امنيت فرهنگي معكوس نشود 
رويكردهاي امنیتي نبايد بر فض��اي فرهنگ غلبه كنند. فرهنگ 
حوزه حساسي است و پیچیدگي هاي زيادي دارد. مديران فرهنگي 
بايد از دقیق ترين افراد باشند. امنیت فرهنگي مقوله مهمي قلمداد 
مي شود. اينها گزاره هايي است كه آن را زياد شنیده ايم ولي به نظر 
مي رسد آنگونه كه بايد در سطح كنشگران اصلي فرهنگي كشور 
نهادينه نش��ده و درك دقیق، هماهنگ و درستي درباره آن پديد 
نیامده است. برخلاف همیش��ه نوع مواجهه رسانه ملي با موضوع 
شاخ هاي اينستاگرامي اين بار صرفاً از س��وي ضدانقلاب و اقلیت 
اباحه گر مورد انتقاد جدي واقع نشد و بخش قابل توجهي از جامعه 
متدين كش��ور نیز به نوع تولید و اجراي يك مس��تند در اين باره 
اعتراض كردند، به خصوص بخشي از اين مستند با عنوان بي راهه 
كه در بخش��ي از آن دختري كم سن و س��ال با گريه درباره عمل 
مجرمانش اش توضیح مي دهد. درباره حساسیت هاي حوزه فرهنگ 
و اينكه به دلیل همین حساس��یت ها نبايد اين احساس در جامعه 
ايجاد شود كه رويكرد امنیتي به اين حوزه بر ساير رويكردها غلبه 
پیدا كرده زياد شنیده ايم. اينكه حوزه فرهنگ اهمیت زيادي دارد 
و دشمن در وضعیتي كه توان حمله نظامي را ندارد از راه فرهنگ 
به جامعه شبیخون مي زند نیز زياد سخن به میان رفته است. اينكه 
رويكرد امنیتي دستگاه هايي مثل قوه قضائیه در حوزه فرهنگ به 
لحاظ ذاتي پررنگ تر اس��ت ولي اين باعث نمي شود از ملاحظات 
فرهنگي كه مي تواند افكار عموم��ي را جريحه دار كند غفلت كند 
هم تا حدودي به گوشمان رسیده است اما همه اينها باعث نشده كه 
همچنان برخي نهادهاي فرهنگي ملاحظات و حساسیت هاي حوزه 

فرهنگ را آنطور كه بايد مورد توجه و اهمیت قرار دهند. 
وقتي مي گويیم فرهنگ حوزه اي است كه در آن نبايد فعالیت هاي 
امنیتي غلبه پیدا كند يا حداقل احساس غلبه رويكردهاي امنیتي 
در اين حوزه به جامعه القا شود، يعني عملكرد دستگاه ها و نهادها در 
اين حوزه بايد با حساسیت و دقت بیشتري دنبال شود. وقتي از لزوم 
پیوست فرهنگي براي هر نوع فعالیت اقتصادي، سیاسي، ورزشي و 
حتي عمراني سخن به میان مي آوريم، ديگر معلوم است كه در حوزه 

اجراي امنیت فرهنگي خود فرهنگ تا چه اندازه اهمیت دارد. 
وقتي مي گويیم و تأكید مي كنیم كه جامعه نبايد احساس كند 
اصلي ترين ابزار نظام اسلامي براي هدايت و مديريت فرهنگي در 
بعد انتظامي و قضايي تعريف مي شود، يعني به لزوم غلبه فرهنگ 
بر همه مقولات تأكید مي كنیم. اساسي ترين بعد مسئله جنگ 
نرم كه كشور از ابتداي انقلاب به طور جدي با آن دست و پنجه 
نرم مي كند بعد فرهنگي است. رهبر معظم انقلاب نزديك به يك 
دهه پیش از لزوم جنبش نرم افزاري در كش��ور با همت جوانان 
س��خن به میان آوردند. اگر اين جنبش درست فهمیده مي شد 
و از سوي مديران فرهنگي كشور پايه ها و زيربناي فكري آن به 
درستي پي ريزي مي شد امروز براي توجیه مردم به اينكه فضاي 
مجازي در كنار فرصت هايش چه تهديدهايي مي تواند داش��ته 
باشد، رويكرد امنیتي غلبه پیدا نمي كرد يا حداقل غلبه رويكرد 

امنیتي در اين عرصه به بخش اعظمي از مردم القا نمي شد. 
رسانه ها به ويژه رسانه ملي براي ارتقاي فرهنگ كشور بیش از آنكه 
به بازتاب نحوه مواجهه قضايي و انتظامي با برخي فعالان فضاي 
مجازي كه به طور سازماندهي شده در اين فضا فعالیت نمي كنند 
و صرفاً تحت تاثیر جريان هاي سیاسي نیستند، نیاز داشته باشد و 
اين را وظیفه ذاتي خود قلمداد كند، نیاز به فرهنگ سازي ايجابي 
دارد. طبیعي است كه میان باندهايي كه به طور ساختاري حريم 
فرهنگي جامعه را مورد مخاطره قرار مي دهند با شهرونداني كه 
به واسطه ضعف عملكرد نهادهاي فرهنگي دچار سبك زندگي 
بیگانه شده اند و از عواقب سوءترويج فرهنگ غیر آگاهي چنداني 
ندارند بايد تفاوت قائل شد و البته رسانه ملي بايد اين امر بديهي 
را س��رلوحه امور خود قرار دهد كه امروزه طريقه و روش ساخت 
مستند ظرافت هاي هنري خاصي را مي طلبد و لازم است براي 
پیشگیري از سوءتفاهمات و البته سوءاستفاده هاي دشمن به بعد 
هنري و روانشناسانه تولید مستند و برنامه هاي گوناگون توجه 
مضاعفي صورت گیرد. امنیت فرهنگي چیزي است كه جامعه آن 
را مطالبه مي كند اما فرهنگ امنیتي رويكردي است كه نبايد به 

ويژه در عرصه رسانه غلبه نشان بدهد.

پخش يك مستند حاشيه ساز از تلويزيون، واكنش هاي زيادي در پي داشت

گمشدنموضوعاباحهدرمستند»بيراهه«

   فرزين ماندگار
 رئيس چهارمين اجلاس جهاني شاعران همسرا از ميزباني بيش 
از 450 شاعر ايراني و خارجي در اين رويداد فرهنگي خبر داد. 
سیدعباس مجابي روز گذشته در نشس��ت رسانه اي چهارمین 
اجلاس جهاني شاعران همس��را كه در محل موزه امام علي)ع( 
برگزار شد، شعر را زبان مشترك ملت ها دانست و گفت: اين هنر 
ادبي موجب وحدت اقوام در داخل و خارج كشور مي شود. وي با 
اشاره به بخش هاي مختلف اين اجلاس و تشريح روند برگزاري 
آن اظهار داشت: اين اجلاس در دو بخش شعر و ادبیات به صورت 
همسرايي برگزار خواهد شد. مجابي با اشاره به اينكه اين اجلاس 
يك روزه و سوم مرداد ماه در فرهنگسراي انديشه برگزار مي شود، 
گفت: ش��اعران ايراني و خارجي مي توانند سروده هاي خود را از 
طريق سايت مؤسسه نورگسترگل ها براي حضور در اين اجلاس 
ارسال كنند. رئیس چهارمین اجلاس جهاني شاعران همسرا در 
ادامه با بیان اينكه از فروردين سال 94 سايت همسرايي افتتاح و از 
همان سال راديوي اينترنتي هم تأسیس شده است، اظهار داشت: 
اين راديو پنج س��اعت برنامه زنده داشت و تازه ترين سروده هاي 
شعرا در آن خوانده و به آن امتیاز داده مي شد. به گفته وي، حتي 
گاهي از شاعران دعوت مي شد تا در راديو نیازها و خواسته هايشان 
را بیان كنند، به جز ايران، 24۰ كشور شنونده اين راديو هستند 
اما چند روز پیش به دلیل مشكلات اقتصادي سرور دستگاه كه در 
كشور فرانسه است، قطع شد. وي يادآور شد: به دلیل تحريم ها، 
راديوي ما را كه مركز آن در فرانسه است تعطیل كرده اند در حالي 
كه ما هیچ فعالیت سیاسي نداشته و نخواهیم داشت، اما ما تلاش 

مي كنیم تا فعالیت خود را در اين سايت از سر بگیريم. مجابي افزود: 
كار ما فرهنگي است و به مسائل سیاسي كاري نداريم اما با ما كه 
ايراني هستیم اين گونه برخورد مي كنند و براي يك كار فرهنگي 
مشكل ساز مي شوند. وي در ادامه سخنان خود همچنین در مورد 
تعداد ابیات همسرايي ش��ده توضیح داد: سبك همسرايي چهار 
سال است آغاز شده كه ماحصل آن دو اثر به نام »سوگندنامه« و 
»مناجات نامه« و »سرعشق« است كه سوگندنامه بیش از 5هزار 
بیت به همت 4۰۰ شاعر و سرعشق با حدود هزار بیت يك سال 
است كه كار خود را آغاز كرده و هر دو ادامه دار هستند. مجابي در 
عین حال اظهار داشت: انجمن شاعران همسرا زمینه اي فراهم 
كرده كه ادبیات ايران به عنوان نمونه اي مؤثر در دنیا به ويژه نزد 
اهالي قلم و ش��عر و ادب مطرح و حرفي براي گفتن داشته باشد. 
در ادامه اين نشست الهه احمدي نويسنده و سناريونويس نیز در 
خصوص توسعه مباني فرهنگ دفاع مقدس و مجموعه هاي در 

حال تدوين در اين راستا توضیحاتي را ارائه كرد.

سوم مرداد ماه در فرهنگسراي انديشه برگزار مي شود

چهارمين اجلاس جهاني شاعران همسرا با ميزباني 450 شاعر

گفت وگوي »جوان« با حميد برقعي، شاعر آييني كشور

شعر آييني نسبت به گونه هاي ديگر شعر برتري دارد
    محمدعلي ميرزايي

س�يدحميدرضا برقعي از آن دس�ت ش�اعراني است 
كه در ميان جوان�ان طرفداران بس�ياري دارد، خوب 
ش�عر مي  س�رايد و انصافاً خوب هم مي خواند، ش�ايد 
بدين جهت اس�ت ك�ه ذائق�ه حاض�ران در محافل را 
مي شناس�د و مخاطب را اقناع مي كند. با اين ش�اعر 
آييني ك�ه اخي�راً محفل ش�عر صادقانه را در س�طح 
كش�ور برگزار ك�رده در خص�وص حال و ه�واي اين 
روزه�اي ادبيات و ش�عر آيين�ي و موضوع�ات ديگر 
گفت وگويي را انج�ام داديم كه از نظرت�ان مي گذرد.

در ح�ال حاضر وضعيت ش�عر آييني مناس�ب 
است؟

من در مصاحبه اي كه اخیراً داشتم به اين مطلب اشاره كردم 
كه شعر آيیني نس��بت به قالب هاي ديگر در بهترين حالت 
ممكن قرار دارد. ش��عر آيیني با توجه به ش��عرايي كه وجود 
داشته به لحاظ كیفي و كمي در بهترين حالت ممكن قرار دارد 
و به نظرم يك برتري نسبت به گونه هاي شعر ديگر دارد، چون 
روز به روز رويش شعر آيیني را به لحاظ محتوا و به وجود آمدن 
شعراي جوان شاهد بوده ايم تا اندازه اي كه شاعران جوان در 
موضوع كلاسیك نسبت به ش��اعران پیشكسوت تاثیرگذار 

بودند و اين مسئله كاملًا مشهود است. 
با توجه به اينكه مقام معظم رهبري همه س�اله 
در ايام ماه مبارك رمضان با شعرا ديداري را در 
دس�تور برنامه هاي خود قرار دارد، به نظرش�ما 
اين مس�ئله تا چه اندازه  در ساختار ادبي كشور 

تاثيرگذار بوده است؟
من معتقد هس��تم بهترين و مهم ترين اتفاق ادبي كش��ور 
ديدار ش��اعران با مقام معظم رهبري اس��ت و امس��ال هم 
ايشان به اين نكته اشاره داشتند كه من تاثیري در انتخاب 
آدم و دعوت از آنها ندارم ولي به نظرم كس��اني كه مديريت 
اين جلسه را عهده دار هستند بايد تا اندازه ای در اين رابطه 

تجديدنظر كنند. 
پژوهش و ميزان مطالعه شاعران را در وضعيت 

كنونی چگونه ارزيابي مي كنيد؟
اين مسئله توضیح واضحات است، در گذشته و حال عنوان 
حكیم را بر ابوالقاسم فردوسي اطلاق مي كردند. شاعر به اين 
دلیل كه كس��ي كه شعر مي س��رايد بايد اطلاعات كافي در 
خصوص علوم متفاوت را مي داشت، مثلًا يك شاعري مانند 
خاقاني و انوري كاملًا با علوم نجوم آش��نا بودند، متأسفانه 
دوستان ش��اعر در حال حاضر اطلاعات و آگاهي خود را به 

فضاي مجازي بسنده مي كنند. 
در بين آثاري كه ش�ما توليد كرديد احس�اس 
مي شود عرق خاصي به جايگاه حضرت علي)ع( 

داريد علت چيست؟
بله، در مجموعه آخر كه »تحیر« نام دارد هم تمام محتواي 
آن در خصوص حضرت علي)ع( ب��ود. دو دلیل وجود دارد 
كه شعر اتفاقي اس��ت كه درون ش��اعر رخ مي دهد و چون 
حس خوبي نس��بت به ايشان دارم بیش��تر مي توانم درباره 
ايش��ان بنويس��م و دلیل ديگر هم به نظرم اين اس��ت كه 
حضرت علي)ع( به اين دلیل خلق شده است كه مدح شود، 
شخصیتي است به خاطر ابعاد گوناگون در فراز و نشیب هاي 
زندگي موضوعات شاعرگونه زيادي نسبت به ديگر ائمه)ع( 

دارند، به خاطر همین اتفاق خدا را شكر مي كنم. 
قطع�ه و اث�ر »ان�ار« از ش�ما خيل�ي در مي�ان 
دوستداران ش�عر آييني گل كرد و مورد پسند 
واقع ش�د. خودتان هم ظاهراً بيشتر از همه اين 

اثر را دوست داريد؟
به اين دلیل كه بیشتر شعرها را از اين قطعه مي خوانم تصوري 
به وجود مي آيد كه بیشتر اين اثر را دوست دارم در صورتي كه 
تمام آثار و قطعات خود را می پسندم با اينكه كامل نیستند. 

در حال حاضر اثر جديدي را در دست داريد؟
در اين رابطه ان ش��اءالله بعدها صحبت مي كنم كه از طريق 

رسانه ها اعلام مي شود. 
به عنوان س�ؤال آخ�ر بفرماييد آي�ا درددل يا 

صحبت خاصي داريد؟
امیدوارم حداقل آن اندازه اي كه مقام معظم رهبري به ادبیات 
و شعر اهمیت مي دهند مسئولان ذيربط براي اين موضوع 
ارزش مناسبي قائل شوند، مثلًا در نماهنگ»خانه پدري« با 
توجه به هزينه هايي كه براي اين اثر شد اما اتفاق مباركي در 

عرصه ادبیات و نماهنگ محسوب مي شود.

جواد   محرمي     یادداشت

حكمت 10

با مردم آن گونه معاش��رت كنید 

كه اگر مرديد بر شما اشك ريزند 

و اگر زنده مانديد، با اشتیاق سوی 

شما آيند.

تهيه كننده فيلم »ماه گرفتگي« در گفت وگو با »جوان«:

اصلاحات مشكل »ماه گرفتگي« را حل مي كند

   مصطفي شاه كرمي
هادي انب�اردار تهيه كننده فيلم س�ينمايي »ماه گرفتگي« 
ضم�ن اش�اره ب�ه ل�زوم اعم�ال اصلاح�ات م�ورد نظ�ر 
كارگ�ردان اي�ن فيلم گف�ت: ب�ا توجه ب�ه مارات�ن كنوني، 
نيمه دوم س�ال بهترين زمان ب�راي اكران اين فيلم اس�ت. 
فیلم سینمايي »ماه گرفتگي« به كارگرداني سیدمسعود اطیابي 
و تهیه كنندگي هادي انباردار قرار بود بعد از اتمام جشنواره فیلم 
فجر اكران عمومي شود، اما طبق شنیده ها به دلیل بروز برخي 
اختلاف نظرها بین تیم سازنده و مسئولان وقت انجمن سینماي 
انقلاب و دفاع مقدس به عنوان حامي اصلي اثر، اكران اين فیلم 
تاكنون به تعويق افتاده اس��ت. هادي انباردار تهیه كننده »ماه 
گرفتگي« در گفت وگو با »جوان« مي گويد: ما با انجمن سینماي 
انقلاب و دفاع مقدس به توافق رس��یديم كه اي��ن فیلم را اكران 
كنیم. چون فیلم بعد از جش��نواره فیلم فجر نیاز به انجام برخي 
اصلاحات مورد نظر كارگردان داشت، ما مسئله اكران عمومي را 

منوط كرديم به اينكه اصلاحات مورد نظر آقاي اطیابي به عنوان 
كارگردان اثر صورت بگیرد. واقعیت اين است كه اين اصلاحات 
در خدم��ت تندتر كردن ريت��م فیلم و ارتباط بهت��ر مخاطب با 
موضوع فیلم است و اين مهم با كم شدن برخي از پلان هاي »ماه 
گرفتگي« شكل مي گیرد، هر چند در نهايت باعث كم شدن زمان 
كلي فیلم مي شود. با اين حساب ما آماده اكران و تصمیمات نهايي 
هستیم. استنباط بنده از وضعیت اكران فیلم »ماه گرفتگي« با 
توجه به ماراتن اكراني كه الان وجود دارد اين است كه نیمه دوم 
امسال بتوانیم فیلم را اكران بكنیم. وي در رابطه با انتشار اخباري 
مبني بر وجود اختلاف نظر بین كارگردان و مجموعه سینماي 
انقلاب و دفاع مقدس در رابطه با اصلاحات مورد نیاز در فیلم »ماه 
گرفتگي« اظهار مي كند: خب نظر آقاي اطیابي اين است كه فیلم 
متعلق به كارگردان است و كسي نبايد در اين زمینه اعمال نظر 
خاصي را انجام بدهد، ضمن اينكه بايد دوستان اجازه بدهند قصه 
فیلم بر اساس آنچه در فیلمنامه اثر روايت شده بدون هیچ كم و 
كاستي بر همان اساس جلو برود، البته اين نكته را هم بايد ذكر 
كنم كه اين حذفیات و اصلاحات، تماماً خواسته هاي آقاي اطیابي 

به عنوان كارگردان فیلم است و نه دوستان انجمن. 
وي در پاسخ به اين سؤال كه چرا انجام اين تغییرات و بحث اكران 
اين فیلم تا كنون طول كشیده است، مي گويد: ما دو سه تا مشكل 
داشتیم؛ اول اينكه پروانه نمايش به فیلم نمي دادند. از سوي ديگر 
بحث جابه جايي مديران انجمن را داشتیم كه تا مي خواستیم به 
نتیجه اي برسیم يك مدير ديگر جانشین مي شد. اين موضوعات 

باعث شد مسئله »ماه گرفتگي« تا امروز ادامه پیدا بكند. 

 نصيريان: داوران جشن خانه سينما
بدون كينه و دشمني داوري كنند

علي نصيريان، رئيس بيس�تمين جش�ن خانه س�ينما از داوران اين جشن 
خواست بدون در نظر گرفتن دوستي ها و دشمني ها به داوري آثار بپردازند. 
نصیريان كه در نشست خبري بیستمین جشن خانه سینما سخن مي گفت، تأكید 
كرد: از داوران مي خواهم منصفانه و با ي��ك نگاه حرفه اي و تكنیكي آثار را داوري 
كنند و قضاوت آنها از روي واقعیت و فكر باشد نه از روي احساسات و حب و بغض. 
در اين نشس��ت، منوچهر شهسواري، مدير عامل خانه س��ینما نیز در سخناني با 
تأكید بر صرفه جويي اقتصادي در برگزاري جش��ن خانه سینما، گفت: متأسفانه 
وضعیت اقتصادي كشور و وضعیت همكاران ما از لحاظ معیشتي و امنیت شغلي 
بسیار پرقصه و پرغصه است، به همین علت خانه سینما و هیئت رئیسه جشن به 
اتفاق رئیس آن تصمیم گرفتیم امسال داوري ها را به صورت عادلانه و براي همه 
سینماي ايران با قوت برگزار و با توجه به شرايط موجود از برگزاري هرگونه مراسم 
و جشن بزرگ خودداري كنیم. تورج منصوري، دبیر هیئت مديره آكادمي سینماي 
ايران نیز گفت: ما به عنوان آخرين دوره اي كه جشن را با شیوه قبل برگزار مي كنیم، 
احساس كرديم دين بیش��تري مي توانیم به س��ینماگراني كه روي صندلي هاي 
آن شب مي نشینند داشته باش��یم و به نظر رس��ید براي مهمانان جشن امسال 
)سینماگران( بايد صرفه جويي كنیم تا به مسائل بیمه اي و ديگر اقدامات مربوط به 

آنها كمك كنیم  و صد البته قصد داريم اين كارها بیشتر زيرساختي باشد. 
منص��وري ادامه داد: هن��وز براي چگونگي برگزاري »ش��ب جش��ن« تصمیمي 
نگرفته ايم و پیشنهادات مختلفي مطرح شده از جمله انتشار در رسانه يا اعلام زنده 
ولي هنوز به تصمیم نهايي نرسیده ايم، قصد نهايي ما بر صرفه جويي بود ولي امسال 

هم دچار اين بلا شديم كه دير شروع كرديم ولي اين بهانه خوبي نیست.

تيزرهايي كه تلويزيون پزش را مي دهد
 اما پولش را نه 

ي�ك فع�ال فرهنگ�ی از اينك�ه صداوس�يما پ�ول پخش  
ويدئوه�ای   تولي�دی عم�ار را نم�ی ده�د انتق�اد ك�رد.

محمدرضا ش��هبازي فعال فرهنگي و همكار مؤسسه عمار در توئیتر 
نوشت: »فكر كنید طرحي داديد براي تولید، به دلیل كیفیت پايین رد 
میشه، بعد خودتون همون طرح رو مي سازيد، حالا محصول آماده رو 
همون جايي كه طرح رو رد كرده بود مي خره ولي ازش استفاده مي كنه 
و باهاش پز میده ولي بعد از يك سال هنوز پولش رو نمیده. اين حكايت 
تلويزيون و تیزرهاي اقتصاد مقاومتي و مدرسه سینمايي عمار است.« 
شايد خیلي ها ندانند تیزرهاي مربوط به اقتصاد مقاومتي و حمايت از 
تولید ملي كه چند ماهي است از رسانه ملي پخش مي شود و بازتاب هاي 
مثبت زيادي هم داشته و البته تاثیرگذاري آن هم در میان جامعه به 

چشم مي خورد، تولید مدرسه سینمايي عمار است.

    تلویزیون  

محمد صادق  عابدینی     سینما


